

شركة التأمين الإسلامية

المساهمة العامة المحدودة

الرقم : ت إ/٢٠١٤

التاريخ : ٢٠/ ١٤٢٥ هـ

7.12/2/4.

السادة / بورصة عمان المحترمين عمّان — الأردن

السلام عليكم ورحمة الله وبركاته،

يسونا أن نرفق طياً نسخة من التصنيف الخاص بشركتنا والصادر عن وكالة التصنيف الإسلامية الدولية والمعلن بتاريخ ٢٠١٤/٤/١ .

متمنين لكم دوام التوفيق والنجاح ، والله ولي التوفيق .

وتفضلوا بقبول فائق الاحترام والتقدير،،

شركة التأمين الإسلامية م.ع.م.

أحمد محمد صباّغ عضو مجلس الإدارة – المدير العام بورصة عمان الدائسرة الإدارية والمالية الديسوان

17 1 31.7

15 of the state of

المرفقات : عدد (٣) صفحة .



وكالة التصنيف الإسلامية الدولية تمنح شركة التأمين الإسلامية تصنيفا انتمانيا (Fiduciary Ratings)

المنامة :1 أبريل 2014

منحت الوكالة الإسلامية الدولية للتصنيف شركة التامين الإسلامية - الأردن تصنيفاً للقدرة المالية التكافلية (Takaful Financial Strength Rating) بدرجة (A) بمنظور مستقر. وقد تم تقييم كفاءة إدارة الشركة (Fiduciary Score) والتي تقوم على مبدأ الوكالة بمعدل (71 - 75) والذي يعكس معايير كافية لإدارة الشركة. إن مقياس ادارة الشركة والتي تقوم على أساس مبدأ الوكالة هو محصلة مجموع درجات كل من كفاءة إدارة الأصول بالإضافة إلى الحوكمة الشرعية.

ويذكر أنَّ شركة التأمين الإسلامية هي أول شركة تأمين إسلامي في الأردن وهي شركة رائدة في مجال التأمين في الأردن، وتعمل بحصة في السوق تقدر بواقع 4%. وتلقى شركة التأمين الإسلامية دعما مباشرا من حليفها البنك الإسلامي الأردني للقيام بأعمالها، ويعتبر البنك الإسلامي الأردني أكبر بنك إسلامي في الأردن كما هو جزء من مجموعة بنوك البركة المصرفية. هذا وتتمتع شركة التأمين الإسلامية بامتيازات قوية في سوق التأمين المحلي وحققت الشركة معدلات نموا ثابتة خلال مسيرة نشاطها.

يعتبر سوق التامين الأردني مجزءا وذو تنافسية عالية، بينما على الصعيد الاجتماعي والاقتصادي فإن مجالات التأمين محدودة فيما يتعلق باعمال التأمين التقليدية كالتأمين ضد الحريق والتأمين البحري، فمحدودية انتشار التأمين إجمالا يتيح امكانية تطوره مستقبلا، كما أن البينة التنظيمية المحلية واعدة حيث يتم منح تراخيص محدودة لمشعلى التكافل وحظر على إنشاء نوافذ للتكافل.

إنّ الأقساط المكتتبة في شركة التأمين الإسلامية قد نمت بمعدل 10% عن ما تم في السنوات الخمس الماضية، وللشركة وجود في قطاع التأمينات العامة وقطاع التأمين التكافلي الاجتماعي، وبشكل إجمالي فإن حساب تكافل المساهمين و صندوق حملة الوثائق قد حقق ربحا وهو يتطور بشكل مستمر في الفترات القادمة. إن مؤشرات السيولة النقدية والربحية للشركة تدل على قوة شركة التأمين الإسلامية. وتختلف نتائج الاكتتاب باختلاف مجالات العمل فقطاع التكافل الاجتماعي والبحري يكون إيجابي باستمرار، وبالمقابل فإن قطاع تأمين السيارات والتأمين الصحي تكون نتانجه ضعيفة. فالتسعير المنظم والإجباري من قبل الدولة بالنسبة الصحي تكون نتانجه ضعيفة.



لتأمين الطرف الثالث (الإلزامي) على المركبات تؤثر على النتائج المالية لقطاع تأمين السيارات.

إنّ الإدارة العليا لشركة التأمين الإسلامية على مستوى عال من الوعي و الفهم لمبدأ التكافل، الذي يحض على تطبيق مبادئ الشريعة الإسلامية في جميع عمليات ومعاملات الشركة. كما أن الأفاضل أعضاء هيئة الرقابة الشرعية هم من رجال الشريعة المعروفين و ذوي كفاءة وعلم في فقه المعاملات الإسلامية، ويرفدون فكر الاقتصاد الإسلامي من خلال الأبحاث التي تخدم المؤسسات المالية والأكاديمية الأخرى. كما أنّ بيئة الشركة تشجع على الشفافية وتوافق معايير الشريعة مع وجود مجال للتحسين فيما يخص سياسة التوثيق و الإفصاحات. إن مجلس الإدارة يتمتع بحضور فعال من خلال العديد من الأعضاء المستقلين الذين يقومون بتوجيه ومراقبة المسائل التنظيمية الرئيسة في الشركة بشكل مستمر. وبشكل عام فإنّ البنية الأساسية لإدارة الشركة تقوم بعملها بشكل مرض آخذين بالاعتبار حجم الشركة.

سبين سليم الرنيس التنفيذي



IIRA Assigns Fiduciary Ratings to Islamic Insurance Company

Manama, April 1, 2014 – Islamic International Rating Agency (HRA) has assigned a Takaful Financial Strength (TFS) rating of 'A' (Single A) to Islamic Insurance Company Jordan (HC). Outlook on the assigned rating is 'Stable'. The fiduciary score has been assessed in the range of '71-75', reflecting adequate fiduciary standards. The fiduciary score is an aggregation of scores assigned to its two sub-sections i.e. Asset Manager Quality and Shari'a Governance.

IIC is the oldest Islamic and one of the most prominent insurance companies operating in Jordan, having a market share of 4%. The company also derives business synergies from its main sponsor, Jordan Islamic Bank (JIB), the country's largest Islamic bank and part of Albaraka Banking Group (ABG). The company enjoys strong franchise in the local market and has generated steady business growth over its recent operating history.

Insurance industry is highly competitive and fragmented in Jordan. While the socioeconomic situation in the country has restricted growth in traditional lines of business such as fire and marine insurance, low insurance penetration overall leaves room for further growth. Domestic regulatory environment is also encouraging, with specific licenses issued to takaful operators and restriction on establishing takaful windows.

Growth in gross contribution written by HC has averaged ten percent over the past five years. The company has presence in both general and social takaful segments. Overall both participants' takaful and shareholders' fund have been profitable, and improving further in recent periods. Liquidity and profitability indicators of the company are also strong. Underwriting results vary amongst business lines, with social and marine segments heing consistently positive, whereas motor and medical segments produce weak results. Regulated pricing and business generation under compulsory third party liability motor insurance have affected financial results of motor segment across industry.

Senior management team of IIC has a high level of understanding of takaful precepts, which bodes well for implementation of Shari'a principles in the company as well as execution of business operations. Members of SSC are qualified and renowned Shari'a scholars, promoting Islamic finance through research, serving Shari'a Boards of other financial institutions and academic linkages. Organizational culture encourages transparency and Shari'a conformance though there remains room for improvement in policy documentation and disclosures available to various stakeholders. Board of Directors has adequate presence of independent directors and actively monitors key organizational matters. Overall governance infrastructure in place at the institution is considered satisfactory keeping in view the size of the organization.

For further information on this rating announcement, please contact Ms. Elham Mohammed or the undersigned at +973-17211606 or fax at +973-17211605.

Sabeen Saleem, CFA Chief Executive Officer

The information contained herein is obtained by IIRA from sources believed to be accurate and reliable. IIRA does not audit or verify the truth or accuracy of any such information. As a result, the information in this report is provided "as is" without any representation or warranty of any kind. IIRA's rating is an opinion and not a warranty of a rated entity's current or future ability to meet contractual obligations, nor it is a recommendation to buy, sell or hold any security.